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Komisja Kultury i Środków Przekazu, obradująca pod przewodnictwem poseł 
Iwony Śledzińskiej-Katarasińskiej (PO), przewodniczącej Komisji, zrealizowała 
następujący porządek dzienny: 

– dyskusja na temat podjęcia przez Komisję inicjatywy uchwałodawczej 
w sprawie uczczenia 70. rocznicy powstania Rady Pomocy Żydom „Żegota”,
– sprawy bieżące.

W posiedzeniu udział wzięli pracownicy Kancelarii Sejmu: Joanna Góral, Ewa Sarnecka – z sekre-
tariatu Komisji w Biurze Komisji Sejmowych.

Przewodnicząca poseł Iwona Śledzińska-Katarasińska (PO):
Witam  państwa  bardzo  serdecznie,  otwieram  posiedzenie  Komisji  Kultury  i Środ-
ków Przekazu. Dzisiaj w porządku dziennym mamy dyskusję na temat podjęcia przez 
Komisję inicjatywy uchwałodawczej w sprawie uczczenia 70. rocznicy powstania Rady 
Pomocy Żydom „Żegota”. Mowa jest o uchwale okazjonalnej, jednorazowej, odnoszącej 
się do daty powstania „Żegoty”, czyli do roku 1942. Otrzymaliście państwo treść uchwały 
oraz obszerne uzasadnienie. Rolą Komisji jest dzisiaj tylko i wyłącznie podjęcie tej ini-
cjatywy. Jeśli większość nie będzie się z tym zgadzała, to oczywiście nie podejmujemy.
Proszę bardzo, otwieram dyskusję i czekam na zgłoszenia. Proszę bardzo.

Poseł Jerzy Fedorowicz (PO):
Pani przewodnicząca, Wysoka Komisjo, uważam, że taki projekt uchwały jest bardzo 
ważny i potrzebny, wszystko, co miałbym powiedzieć, zawarte jest w uzasadnieniu. Pro-
jektu uchwały w tym brzmieniu, w jakim jest przygotowany w tej chwili, nie komentuję. 
Nie odnosi się do żadnych innych spraw poza tym, że Rada Pomocy Żydom „Żegota” była 
naprawdę organizacją niezwykłą i w tamtych czasach bardzo ważną. 
Wydaje mi się,  że w tym gronie  nie muszę uzasadniać  potrzeby  takiego  projektu 

uchwały. Chcę powiedzieć, że wiadomo, że będę głosował za tym, żeby Komisja podjęła 
taką inicjatywę.

Przewodnicząca poseł Iwona Śledzińska-Katarasińska (PO):
Dziękuję bardzo. Czy ktoś jeszcze z pań i panów posłów? Słucham? Absolutnie popie-
ramy. Może ktoś się sprzeciwia, proszę państwa, bo powiedzą, że nie ma dyskusji.

Poseł Maciej Łopiński (PiS):
Myślę, że nie ma o czym dyskutować.

Przewodnicząca poseł Iwona Śledzińska-Katarasińska (PO):
Jest o czym, panie pośle. Rozumiem, że w takim sensie, że nie budzi to kontrowersji. 
Nie widzę głosów sprzeciwu, nie widzę głosów krytycznych, natomiast widzę pana posła 
Grupińskiego i to mnie najbardziej cieszy w tym momencie dyskusji.
Kto z pań i panów posłów jest za podjęciem przez Komisję inicjatywy uchwałodawczej 

w sprawie uczczenia 70. rocznicy powstania Rady Pomocy Żydom „Żegota”? (17) 
Kto jest przeciw? Nie widzę.
Kto się wstrzymał? Nie widzę.
Nie było już czasu na uzasadnienie, panie pośle.

Poseł Jerzy Fedorowicz (PO):
Pan poseł Fedorowicz zabrał głos, jak pana posła nie było.
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Przewodnicząca poseł Iwona Śledzińska-Katarasińska (PO):
Pan poseł Fedorowicz zabrał głos, to prawda. Potwierdzam, panie pośle.
Pozostaje nam jeszcze wybrać przedstawiciela wnioskodawców. Jeśli państwo pozwo-

licie, i dlatego tak się ucieszyłam widząc pana posła Grupińskiego, chciałabym zapro-
ponować pana posła Rafała Grupińskiego, ponieważ  jest to jego pomysł, więc myślę, 
że w jakimś sensie powinien dokończyć to, co rozpoczął. Czy są jakieś inne propozycje? 
Nie widzę, wobec tego uznaję sprawę za rozstrzygniętą. 

Poseł Rafał Grupiński (PO):
Dziękuję bardzo, pani przewodnicząca.

Przewodnicząca poseł Iwona Śledzińska-Katarasińska (PO):
Tak, powinnam zapytać, czy pan poseł się zgadza, ale z miny wnioskowałam, że tak. 
Wystąpimy do pani marszałek z treścią i poczekamy na powrót uchwały w postaci druku 
sejmowego.
Na zakończenie formalność. Wobec niewniesienia zastrzeżeń uznaję, że zostały przy-

jęte protokoły z 40, 41 i 42 posiedzenia Komisji. Na tym posiedzenie kończę, chociaż 
jeszcze w sprawach bieżących, przepraszam, sekundę, samej mi się przypomniało.
Na poprzednim posiedzeniu państwo otrzymaliście zaproszenie. Prosiłam o dekla-

rację, czy ktoś z członków Komisji zechciałby brać udział w konferencji, jaka odbędzie 
się 24 listopada, w sobotę, po posiedzeniu Sejmu, w konferencji, w spotkaniu z przed-
stawicielami mediów polskich – oficjalnie to się nazywa polskojęzycznych, ale uznajmy, 
że polskich – na Litwie. Jest to druga część tego spotkania. Pierwsze odbyło się w Wilnie. 
Z obecną tam wówczas panią senator Borys-Damięcką zadeklarowałyśmy dokończenie 
tej debaty na forum polskiego parlamentu. Ta konferencja odbędzie się 24 listopada. 
Przepraszam, że tak się dopytuję, ale jednak chciałabym wiedzieć, bo także jest zawiado-
miona i zaproszona Komisja Łączności z Polakami za Granicą, również przedstawiciele 
polskiej grupy parlamentu – to się jakoś nazywa.

Poseł Urszula Augustyn (PO):
Zgromadzenia Parlamentarnego.

Przewodnicząca poseł Iwona Śledzińska-Katarasińska (PO):
Zgromadzenia Parlamentarnego Polski  i Litwy. Tak się dobrze składa, że pani poseł 
Augustyn nie tylko jest członkiem naszej Komisji, ale i przewodniczącą tej delegacji, 
więc na pewno jakby wystąpi w dwóch rolach, i wiem, że będzie, ale chciałabym wiedzieć, 
czy jeszcze ktoś z państwa będzie – z czysto technicznych powodów. W czasie obrad jest 
jakiś lunch i trzeba wiedzieć,  ile osób będzie, bo oczywiście koszty tego pokrywa soli-
darnie Sejm i Senat, i chciałabym wiedzieć, na kogo z państwa mogę liczyć. Co prawda 
w zaproszeniu rzeczywiście był podany termin – do 19 listopada, ale to zaproszenie pisał 
Senat, który jest izbą refleksji, ja bym troszeńkę przyspieszyła termin deklaracji. Jest 
lista, dobrze, ale gdyby jeszcze ktoś z państwa się zdecydował, to sądzę, że temat jest tego 
wart. W takim razie bardzo proszę zaznaczyć na liście swoją obecność bądź nie. Teraz już 
naprawdę zamykam posiedzenie, dziękuję bardzo. Bardzo proszę, przepraszam. 

Poseł Rafał Grupiński (PO):
Ponieważ ze względu na spóźnienie nie miałem okazji wypowiedzieć się na początku, 
chciałem tylko państwu powiedzieć, jakby do wiadomości pani przewodniczącej i całej 
Komisji, że nad uzasadnieniem pracował ostatni żyjący członek „Żegoty”, czyli pan pro-
fesor Władysław Bartoszewski i tu jest jakby jego osobisty wkład. Chciałbym podkreślić 
do protokołu, że to uzasadnienie co do szczegółów jest uzgodnione z panem profesorem. 
Dziękuję bardzo.

Przewodnicząca poseł Iwona Śledzińska-Katarasińska (PO):
Dziękuję za podpowiedź. Jak będzie pierwsze czytanie, zaprosimy pana profesora Barto-
szewskiego. Dziękuję bardzo i do zobaczenia na następnym posiedzeniu.


